

**UNITED NATIONS COMMISSION ON SCIENCE AND TECHNOLOGY  
FOR DEVELOPMENT (CSTD), eighteenth session**  
**Geneva, 4-8 May 2015**

**Item 2: Progress made in the implementation of and follow-up to WSIS  
outcomes at the regional and international levels - Substantive session on the  
ten-year review**

Statement submitted by

**Republic of Cuba**

**Tuesday, 5 May 2015**

**DISCLAIMER:** The views presented here are the contributors' and do not necessarily reflect the views and position of the United Nations or the United Nations Conference on Trade and Development.



Misión Permanente de la República de Cuba ante la Oficina de las Naciones Unidas en Ginebra y otros  
Organismos internacionales con sede en Suiza.

**DECLARACIÓN DE S.E. SRA. ANAYANSI RODRÍGUEZ  
CAMEJO, EMBAJADORA, REPRESENTANTE PERMANENTE DE  
CUBA ANTE LA OFICINA DE LAS NACIONES UNIDAS EN  
GINEBRA Y OTROS ORGANISMOS INTERNACIONALES CON  
SEDE EN SUIZA. Comisión de Ciencia y Tecnología para el  
Desarrollo. 5 Mayo de 2015. Ginebra, Suiza.**

Sra. Presidenta:

Hace 10 años nos reunimos en la segunda fase de la Cumbre Mundial de la Sociedad de la Información para debatir los grandes retos que imponen las TICs para la Humanidad.

Lamentablemente, luego de una década, el propio informe de la Comisión nos muestra que aún la brecha entre países desarrollados y los que no lo son, es un obstáculo para la materialización de los acuerdos de la Cumbre.

Hoy más que nunca los países en desarrollo necesitan acceder a las nuevas tecnologías. También se necesita acabar con la insuficiencia de recursos, infraestructura, educación, capacidad, inversión y conectividad, así como solucionarse los problemas relacionados con la seguridad, propiedad intelectual y transferencia de tecnologías.

Cuando 2400 millones de personas en el mundo viven con menos de 2 dólares al día y una cifra aun superior no tiene garantizada la alimentación, la salud ni la educación, es una quimera pensar que las TICs, por sí solas, van a resolver los grandes problemas de la humanidad.

Sra. Presidenta:

Cuba reclama una gobernanza de Internet, democrática y participativa, en especial en la generación de contenidos. En ese modelo de gobernanza, todas las partes interesadas deben tener definidos sus derechos y responsabilidades.

Defendemos una regulación de Internet que sea coherente con las normas, principios y políticas sociales. Internet debe ser transparente y constituir una herramienta al servicio de la identidad y la cultura nacional, que respete la inserción soberana y universal, incluida la soberanía tecnológica y a la par, que tenga en cuenta los derechos y deberes de cada ciudadano.

Como consecuencia de las insuficiencias de gobernanza, en estos diez años nuevas amenazas relacionadas con las TIC se han sumado a otras existentes. Entre ellas cabe mencionar, la militarización del ciberespacio y el empleo encubierto e ilegal de sistemas informáticos para agredir a otros Estados, el ciberdelito y el ciberterrorismo, todo lo cual confirma la necesidad de adoptar medidas efectivas y urgentes.

Cuba considera que los instrumentos internacionales para combatir estas amenazas tienen un alcance limitado. Resulta imprescindible fortalecer la cooperación entre los Estados para prevenir y enfrentar estas amenazas. Sólo así podremos evitar que el ciberespacio se convierta en un teatro de operaciones militares y logremos que la Internet sea una zona de paz y prosperidad.

Es necesario y urgente un sistema comercial multilateral de las telecomunicaciones que sea justo, equitativo y que se aplique de forma no discriminatoria, no excluyente, transparente y que beneficie a todos los países, en particular a las naciones en desarrollo.

Por otra parte, deben eliminarse las medidas unilaterales no conformes con el Derecho Internacional y la Carta de las Naciones Unidas. Las mismas impiden la plena consecución del desarrollo económico y social de la población de los países afectados, menoscaban el bienestar de sus

ciudadanos e impiden el acceso universal a los beneficios que ofrecen las TICs.

Cuba espera que en la reunión del Alto Nivel de la Asamblea General de las Naciones Unidas de diciembre de 2015 para el seguimiento a la Cumbre Mundial de la Sociedad de la Información, se identifiquen los compromisos aún pendientes y se acuerden las medidas correspondientes. Sólo dando un paso de avance hacia el sueño de justicia e igualdad podremos construir un mundo mejor para el planeta.

Muchas gracias.



Permanent Mission of the Republic of Cuba to the United Nations Office at Geneva  
and other International Organizations in Switzerland

**STATEMENT BY H.E. MRS. ANAYANSI RODRIGUEZ CAMEJO,  
AMBASSADOR, PERMANENT REPRESENTATIVE OF CUBA TO  
THE OFFICE OF THE UNITED NATIONS IN GENEVA AND  
OTHER INTERNATIONAL ORGANIZATIONS IN SWITZERLAND.  
Commission on Science and Technology for Development. May  
5, 2015. Geneva. Switzerland.**

Madam Chair:

Ten years ago we met in the second phase of the World Summit on the Information Society to discuss the major challenges posed by ICTs for the humankind.

Unfortunately, after a decade, the report of the Commission itself shows us that even the gap between developed countries and those that are not, is an obstacle to the realization of the agreements of the Summit.

Today more than ever, developing countries need access to new technologies. In addition, we need to put an end to insufficient resources, infrastructure,

education, capacity, investment and connectivity and to solve the problems related to safety, intellectual property and technology transfer.

When 2.4 billion people in the world live on less than \$2 a day and an even higher number has no food, health or education guaranteed, it is an illusion to think that ICTs will solve the great problems of humanity by themselves.

Madam Chair:

Cuba calls for a democratic and participatory Internet governance, especially in the generation of contents. In this model of governance, all the interested parties must define their rights and responsibilities.

We advocate an Internet regulation consistent with the social norms, principles, and policies. Internet should be transparent and providing a tool at the service of identity and national culture observing the sovereign and universal inclusion, including

technological sovereignty and taking into account at the same time the rights and duties of every citizen.

As a result of the deficiencies in governance, during these ten years new threats related to ICTs have joined the existing ones. These include the militarization of cyberspace and the covert and illegal use of computer systems to attack other States, cybercrime and cyberterrorism; all of which confirms the need to adopt effective and urgent measures.

Cuba considers that the international instruments to fight these threats have a limited scope. It is essential to strengthen the cooperation among States to prevent and respond to these threats. Only then we can avoid that cyberspace becomes a theater of military operations and to achieve that the Internet be a zone of peace and prosperity.

It is necessary and urgent to have a multilateral trading system of telecommunications that be fair, equitable, and applied without discrimination, in an

inclusive and transparent manner benefiting all countries, particularly developing nations.

On the other hand, the unilateral measures that are not in accordance with International Law and the Charter of the United Nations should be removed. They impede the full achievement of the economic and social development of the population of the affected countries, undermine the well-being of its citizens and prevent universal access to the benefits offered by ICTs.

Cuba hopes that in the High Level Meeting of the United Nations General Assembly in December 2015, as a follow-up to the World Summit on the Information Society, the outstanding commitments be identified and appropriate measures be agreed on. Only by taking a step towards the dream of justice and equality we can build a better world for the planet.

Thank you very much.